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مدیرکل اداره فرآورده های طبیعی و مکمل  سازمان غذا و دارو اعلام کرد

مدیرکل اداره امور فرآورده های طبیعی، 
سنتی و مکمل های سازمان غذا و دارو 
از کاهش واردات مکمل های تغذیه ای 
خبر داد و گفت: »این در حالی است 
که در سال گذشته حدود 1۵۰۰ میلیارد 
را  مکمل ها  اولیه  مواد  واردات  ریال 
داشته ایم؛ به این معنا که واردکنندگان به 
سمت تولید مکمل در کشور می روند.«
به گزارش سپید به نقل از ایسنا، مهناز 
هفتمین  خبری  نشست  در  خانوی 
همایش مکمل های غذایی و ورزشی 
و چهارمین سمپوزیوم پایش سلامت 
اینکه نگاه  بیان  با  مکمل های رژیمی 
سازمان غذا و دارو در این همایش ها 
در راستای بهبود سلامت جامعه است، 
گفت: از این فرصت برای ارائه اطلاعات 

به جامعه استفاده می کنیم.

حرکت به سمت تولید داخل
وی افزود: »هر چند که سال گذشته 
سالی خاص در حوزه تولید و واردات 
بود، اما خوشبختانه سال 97 سال خوبی 
بطوریکه  بود؛  مکمل ها  تولید  برای 
آمارها نشان می دهند که با وجود همه 
مشکلات، واردات مکمل های تغذیه ای 
در سال 97 نسبت به سال 96 نصف 

شده است و به 1۰۰ میلیون دلار هم نرسیده است. در 
مقابل، واردات مواد اولیه مکمل نسبت به سال 9۵ به 
بیش از دو برابر افزایش یافته است و این موضوع نشان 
می دهد که وارد کنندگان مکمل های غذایی و رژیمی به 

سمت تولید آنها در داخل کشور می روند.«
 وی با بیان اینکه در سال گذشته حدود 1۵۰۰ میلیارد 
ریال واردات مواد اولیه مکمل داشتیم، ادامه داد: »برآورد 
می کنیم که فروش مکمل های تغذیه ای در سال 97، 8۰۰۰ 
میلیارد ریال بوده و امسال هم با وجود همه مشکلات 
و شایعات مشخص است که سال خوبی برای تولید 
مکمل ها خواهد بود؛ بنابراین باید به تولید با کیفیت 
نگاه دقیق تری داشته باشیم. تا کنون گمرک و سازمان 
استاندارد بر روی مواد اولیه نظارت می کردند، اما در حال 
حاضر سازمان غذا و دارو هم در این زمینه ورود کرده 
و اگر قرار است ماده اولیه ای به کشور وارد شود، باید از 
بهترین منابع باشد و این یک سیاست سازمانی است.«

اطلاع رسانی در باشگاه های ورزشی 
در دستورکار

فضای  در  رسانی  اطلاع  بحث  اینکه  بیان  با  خانوی 
باشگاه ها نیز در دستورکار است، گفت: »باید کاری 
بدانند مصرف خودسرانه مکمل چه  تا جوانان  کنیم 
عوارضی می تواند داشته باشد. در کنار آن هم بحث های 
نظارتی را در حوزه تولید و عرضه تقویت می کنیم. 
در این زمینه اداره ای برای نظارت بر عرضه تولید و 

عرضه مکمل ها ایجاد شده است.«
و  سنتی  طبیعی،  فرآورده های  امور  اداره  مدیرکل 
مکمل های سازمان غذا و دارو درباره وضعیت قاچاق 
از قاچاق  در حوزه مکمل ها گفت: »برای پیشگیری 
مردم  و  مطرح شد  اصالت  برچسب  بحث  تقلب،  و 
علاوه بر توجه بر وجود برچسب اصالت روی یک 
فرآورده باید از اعتبارش هم مطمئن شوند؛ بطوریکه 
محل پوشیده شده بر روی برچسب اصالت را تراشیده 

و اطلاعات را یا اسکن کنند و یا به شماره نوشته شده 
بر روی برچسب پیامک کنند و تأیید آن را دریافت 
کنند. مکمل های وارداتی برچسب اصالت را دریافت 
به  موظف  تولیدی هم  فرآورده های  امسال  و  کردند 

نصب برچسب اصالت هستند.«
وی تاکید کرد: »در عین حال تبلیغ و فروش، دو نکته 
مهم در موفقیت قاچاق هستند. برای پیشگیری از قاچاق 
این فرآورده ها به همکاری عموم جامعه نیز نیاز داریم. 
هر  از  تغذیه ای  مکمل های  تبلیغ  که  کرد  توجه  باید 
طریقی ممنوع است و فروش مجازی آنها نیز ممنوع 
اعلام شده است؛ بنابراین سایت ها یا تبلیغاتی که در 
می شود،  مطرح  اینستاگرام  مانند  مجازی  شبکه های 
همه فعالیت های خطرسازی محسوب می شوند. باید 
بدانیم که تنها محل مجاز فروش مکمل داروخانه و 
با حضور فیزیکی فرد در آنجاست؛ بنابراین مردم در 

این زمینه باید به ما کمک کنند.«

چالشی به نام کوچه مروی
وی در پاسخ به سوالی درباره فروش 
مکمل ها در کوچه مروی تهران گفت: 
»ما تنها یک سازمان و نهاد هستیم و 
نمی توانیم به تنهایی این معضلات را 
رفع کنیم. از طرفی ارائه این محصولات 
در مکان هایی مانند کوچه مروی به 
صورت سازمان یافته است. به عنوان 
مثال یک بار همکاران ما در یک تور 
بازرسی وارد کوچه مروی شدند و 
از ثانیه ای که وارد آنجا شدند تلفن 
بنده زنگ های مشکوک خورد که پر از 
توهین و تهدید بودند. در عین حال بعد 
از ورود همکاران ما تمام پاساژهای آن 
منطقه بسته شدند و در کنار هر پاساژ 
یک کودک 1۰، 12 ساله گذاشته بودند؛ 
بنابراین ایجاد راهکاری مانند برچسب 
اصالت برای پیشگیری از قاچاق است. 
تنها کاری که می توانیم انجام دهیم این 
است که به مردم اعلام کنیم که مکمل 
یا فرآورده فاقد برچسب اصالت معتبر، 

مصرف نکنند.«
خانوی در ادامه صحبت هایش درباره 
کیفیت مکمل های تولید داخل گفت: 
در کشور  مکمل  ثبت یک  »فرآیند 
این  دلایل  از  یکی  است.  زمان بر 
زمانبر بودن تعیین اصالت و کیفیت شرکت مبدأ است 
که فرآیندی طولانی دارد. به هر حال کشورهای وارد 
کننده مکمل و مواد اولیه به ایران محدود بوده و شامل 
اتحادیه اروپا، آمریکای شمالی و … هستند. اگر کشوری 
بخواهد به ایران فرآورده مکمل و یا ماده اولیه وارد کند 
ما باید مستنداتش را ببینیم و یا از آنجا بازدید حضوری 

به عمل آوریم.«
وی درباره بحث قیمت گذاری مکمل ها نیز گفت: »ما به 
نوعی بحث قیمت گذاری مکمل ها را به سندیکا و اتحادیه 
مکمل ها واگذار کرده ایم که البته با نظارت سازمان غذا و 
دارو انجام می شود. از طرفی هر نوع افزایش قیمتی که 
در این حوزه اعمال شود، مورد بررسی قرار گرفته و در 
صورت نیاز بازنگری می شود. در عین حال قیمت گذاری، 
فرمول مشخصی دارد که از سوی سازمان غذا و دارو 
اعلام می شود و سندیکا و اتحادیه جایگذاری قیمت 

را انجام می دهند.«

اخبــار

معاون غذا و داروی استان لرستان:

کمبود شیرخشک در مناطق  
سیل زده همچنان ادامه دارد

اینکه کمبود  با اشاره به  معاون غذا و داروی استان لرستان 
خاص دارویی در مناطق درگیر سیل وجود ندارد، گفت: »نیاز 
به تأمین لوازم بهداشتی مانند پوشک و شیرخشک همچنان 

وجود دارد.«
به گزارش سپید به نقل از ایفدانا،  رضا سپهوند اظهار کرد:  
نیاز  »یک شرکت تولیدکننده 72۰۰ قوطی شیرخشک مورد 
شهرستان پل دختر را تأمین و یک کامیون دارو و تجهیزات 
پزشکی از راه زمینی در استان، تأمین و توزیع شد.« معاون 
غذا و داروی استان لرستان عنوان کرد: »نیازهای دارویی و 
عمومی بیماران خاص، پیوندی و صد مورد داروی موردنیاز 
اشخاص، مانند انسولین نیز تأمین شده است.« سپهوند گفت: 
»کمبود حادی در این مدت نداشته ایم اما نیاز به تأمین لوازم 
دارد.«  وجود  همچنان  شیرخشک  و  پوشک  مانند  بهداشتی 
وی تصریح کرد: »لیست نیاز به دارو، تجهیزات و شیرخشک، 
تهیه و برای سازمان ها، ارگان ها و استان های شیراز، اراک و 
کرده اند،  آمادگی  اعلام  کمک رسانی  برای  که  دانشگاه هایی 

ارسال  شده است.«

نمایشگاه  اولین  راه اندازی 
صادراتی  محصولات  دائمی 

تجهیزات پزشکی
 رئیس اداره صادرات اداره کل تجهیزات و ملزومات پزشکی 
پزشکی  تجهیزات  دائمی محصولات صادراتی  نمایشگاه  از 
برای اولین بار در کشور در پارک علم و فناوری پردیس در 

سال 1398 خبر داد.
 به گزارش سپید به نقل از وبدا، سیدآصف مهدوی گفت: »پیرو 
جلسات قبلی و با مساعدت مدیریت پارک علم و فناوری 
پردیس، به اتفاق رئیس اداره نظارت بر تولید و کنترل کیفی 
تجهیزات پزشکی، دبیر انجمن تولیدکنندگان تجهیزات پزشکی، 
دبیر اتحادیه صادرکنندگان تجهیزات پزشکی و دبیر انجمن 
متخصصین تجهیزات پزشکی، 2۰ اسفندماه سال 1397، از پارک 
علم و فناوری پردیس و ظرفیت های این پارک بازدید شد.«

 وی افزود: »همچنین مقرر شد تا با همکاری مدیریت پارک 
علم و فناوری پردیس، نمایشگاه دائمی و منحصربه فردی در 
خاورمیانه از محصولات صادراتی تجهیزات پزشکی جهت 
بازدید هیئت های خارجی و مشتریان بازارهای هدف صادراتی، 
در محل پارک علم و فناوری پردیس به وسعت حداقل 6۰۰ 
مترمربع در سال 1398 ایجاد شود تا ضمن ارائه و نمایش 
محصولات و توانمندی های شرکت های تولیدکننده تجهیزات 
پزشکی داخلی، فرصت شناسایی و بازاریابی بین المللی در اختیار 
صادرکنندگان قرار گیرد و در سال رونق تولید، گامی مؤثر 

در جهت توسعه صادرات تجهیزات پزشکی برداشته شود.«

نظارت بر بهداشت غذایی 
سیل زدگان خوزستان با جدیت 

ادامه دارد
سرپرست معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور 
اهواز گفت: »بازرسی های جدی در خصوص بهداشت مواد 
غذایی در اردوگاه های آسیب دیدگان سیل اخیر و همچنین 

محل های پخت غذا در مواکب انجام می شود.«
به گزارش سپید به نقل از ایرنا، سیدمهدی حسینی زاده اظهار 
داشت: »در صورت مواجه شدن با مواد غذایی غیرمجاز و تاریخ 
گذشته یا مواد غذایی مانده، عملیات نابودسازی انجام می شود.«
وی افزود: »در شرایط بحرانی مانند سیل، مردم به دلیل استرس های 
وارده و دور ماندن از منازل خود، آسیب پذیری بیشتری نسبت 
به شرایط عادی دارند و باید برای تأمین شرایط بهداشتی برای 
داد:  ادامه  گیرد.«حسینی زاده  انجام  بیشتری  فعالیت های  آنها 
»بنابراین با توجه به نگرانی ها در خصوص بروز بیماری های 
روده ای، همکاران بهداشت محیط با تمام توان برای پیشگیری 
از این بیماری ها بسیج شده اند و وضعیت آب بهداشت عمومی 
و بهداشت غذا را در محل های تجمع مردم کنترل می کنند.«

سرپرست مرکز بهداشت خوزستان بیان کرد: »به دستگاه های 
مختلف اجرایی ازجمله هلال احمر اعلام شده که مواد غذایی 
یک  حداکثر  یعنی  ممکن  زمان  حداقل  در  باید  شده  پخته 
از  تا  برسد  مصرف کنندگان  دست  به  پخت  از  پس  ساعت 

بروز مسمومیت جلوگیری شود.«
حسینی زاده گفت: »همچنین در بازدیدهایی که از اردوگاه ها 
انجام می شود از مردم خواسته شده از نگهداری غذای گرم 
»با  داشت:  اظهار  وی  کنند.«  خودداری  خود  چادرهای  در 
اعزام پزشک و تیم بهداشتی نسبت به معاینه افراد در مواکب 
و محل های پخت مردمی اقدام خواهد شد تا بتوانیم نسبت به 

توزیع غذای سالم بین مردم اطمینان بیشتری حاصل کنیم.«

فروش ۸۰۰۰ میلیارد ریالی مکمل های تغذیه ای در سال ۹۷

ارزی  »درآمد  گفت:  بهداشت  وزارت  پزشکی  تجهیزات  مدیرکل 
صادرات تجهیزات و ملزومات پزشکی ایران سالانه حدود 2۵ تا 

3۰ میلیون دلار است.«
به گزارش سپید از دبیرخانه بیست و دومین نمایشگاه بین المللی 
تجهیزات پزشکی، دارو و آزمایشگاهی »ایران هلث«، حسین صفوی 
اظهار داشت: »در حال حاضر کیفی سازی تولید تجهیزات و ملزومات 
پزشکی را در وزارت بهداشت در دستور کار قرار داده ایم و برگزاری 
نمایشگاه ایران هلث علاوه بر اینکه تجهیزات مختلف پزشکی و 
می دهد،  قرار  مصرف کننده ها  نمایش  معرض  در  را  آن  ملزومات 
فضای رقابتی نیز ایجاد خواهد کرد و این مسئله در جهت افزایش 

ارتقای کیفیت مؤثر است.«
وی اظهار داشت: »ارتقای کیفیت تجهیزات و ملزومات پزشکی در 
وزارت بهداشت مدنظر قرار دارد و این مسئله در توسعه صادرات 
نیز بسیار حائز اهمیت است.« مدیرکل امور تجهیزات و ملزومات 
پزشکی وزارت بهداشت با اشاره به اینکه کالاهای صادراتی برای 
از لحاظ کیفی  باید  بتوانند رقابت کنند  اینکه در کشورهای دیگر 
در شرایط بالایی باشند، ادامه داد: »برگزاری نمایشگاه ایران هلث 

برای ارتقای کیفیت این تولیدات می تواند بسیار مؤثر واقع شود.«
صفوی خاطرنشان کرد: »یکی دیگر از موضوعاتی که می تواند در این 
راستا حائز اهمیت واقع شود، مسئله درآمد ارزی است چراکه درآمد 

ارزی در حوزه سلامت با صادرات امکان پذیر بوده و برگزاری این 
نمایشگاه می تواند در این زمینه مورد توجه قرار گیرد.«

مدیرکل تجهیزات پزشکی وزارت بهداشت تصریح کرد: »در شرایط 
کنونی تحریم های ظالمانه دشمنان کار را برای صادرکننده ها سخت تر 
کرده است ولی تلاش می کنیم که با اقدامات لازم گام های مؤثری 
ارائه تجهیزات  نمایش و  به گفته صفوی،  برداریم.«  این زمینه  در 
آزمایشگاهی، دارویی و پزشکی از محورهای اصلی این نمایشگاه 
است و موضوعات دیگری همچون گردشگری سلامت، شرکت های 
دانش بنیان، اپلیکیشن های سلامت و رسانه های حوزه سلامت برای 

این نمایشگاه در نظر گرفته شده است.

درآمد  30 میلیون دلاری صادرات ملزومات پزشکی در سال

رئیس بنیاد بیماری های خاص بر لزوم رایگان شدن داروهای بیماران 
سرطانی و ام اس تاکید کرد.

به گزارش سپید به نقل از ایلنا، فاطمه هاشمی در خصوص وضعیت 
بیماران خاص گفت: »بعد از تاسیس بنیاد و فعالیت هایی که انجام دادیم، 
مردم به ما اعتماد کردند و کمک های مردمی افزایش یافت. روزی که 
بنیاد بیماری های خاص تاسیس شد در مجموع 128 مرکز درمانی برای 
بیماری های خاص وجود داشت، اما در حال حاضر بالغ بر هزار مرکز 
بیماری های خاص در کشور تاسیس شده است، اما به این معنا نیست 

که ما آنها را ایجاد کرده ایم.«
وی در ادامه بیان کرد: »در شهرستان ها با مسئولان موضوعات را بررسی 
که  می کنیم  درخواست  استانداری ها  و  بهداشت  وزارت  از  و  می کنیم 
این مراکز را راه اندازی کنند و ما نیز به آنان کمک می کنیم، در حقیقت 

فرهنگ حمایت از بیماران خاص را ایجاده کرده ایم.«
این است حق  اینکه وظیفه ما  بیان  با  بیماری های خاص  بنیاد  رئیس 
بیماران را به آنان اعلام کنیم، تصریح کرد: »تا امروز بیش از 2 هزار و 
7۰۰ دستگاه دیالیز در کشور به طور رایگان توزیع کرده ایم، شاید چندین 
برابر این رقم هم تخت بیمارستانی برای بیماران تالاسمی، شیمی درمانی 
و دیالیز توزیع کرده باشیم. همچنین ما به راه اندازی مراکز کمک کرده ایم 

در حال  بیماران  و  ما ساخته شده  توسط  هم  مرکز  تاکنون چندین  و 
استفاده از آنها هستند.«

هاشمی در خصوص برنامه بنیاد برای سال 98 گفت: »برنامه مهمی که 
برای آن تلاش می کنیم ساخت مرکز سرطان است و امیدوارم در سال 
جدید به پایان برسد، زیرا در حال حاضر شرایط بسیار سخت شده و 
همه قیمت ها سه تا چهار برابر شده است، من از مردم کمک می خواهم 

تا ما بتوانیم پروژه را به اتمام برسانیم.«
وی در ادامه بیان کرد: »همچنین در زمینه اختلالات اوتیسم می خواهیم 
مسائل را به جلو ببریم و در زمینه  ای بی  نیز اقداماتی انجام شده، اما 
برای ما مطلوب نیست.« هاشمی در خصوص داروهای بیماری سرطان 
گفت: »داروهای سرطان فرمول های خاص دارند و گران قیمت هستند 
و از خارج به ایران وارد می شوند، پرداخت این هزینه ها برای خانواده ها 
دشوار است، البته داروهایی هم هستند که فرانشیزش را بیمار باید پرداخت 
کند که باز هم پرداخت آن برای بیمار دشوار است زیرا این داروها نسبتا 

گران است البته ما تاجایی که بتوانیم کمک خواهیم کرد.«
هاشمی افزود: »سال گذشته فقط برای بیماران ام اس و سرطان بیش از 
4 میلیارد تومان فرانشیز دارو کمک کردیم، ولی بالاخره وزارت بهداشت 
باید به سمتی رود که داروی بیماران سرطانی و ام اس نیز رایگان شود 

و خودشان فراشیزی را پرداخت نکنند.« وی در پایان درخصوص میزان 
موفقیت طرح تحول سلامت گفت: »این طرح نه تنها موفق نبوده بلکه 

آسیب جدی به کشور زده است.«

رئیس بنیاد بیماری های خاص:

داروهای بیماران سرطانی و ام اس باید رایگان شود


